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رییس جمهور با بیان اینکه دفاع از حقوق افراد جزو 
ذات جمهوری اسلامی است تصریح کرد: اعتراض 
در همه جای دنیا هست، اما اغتشاش را هیچ کسی 

قبول ندارد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، حجت الاسلام سیدابراهیم رییسی 
شامگاه پنجشنبه به وقت محلی در آخرین برنامه در چهارمین 
روز از سفر به نیویورک در نشستی با حضور ایرانیان مقیم آمریکا 

شرکت کرد.
رییس جمهور ضمــن قدردانی از تلاش هــای آقای تخت 
روانچی به عنوان سفیر و نماینده ایران در سازمان ملل متحد 
و با آرزوی توفیق برای آقای ایرونی با اشــاره به گزارش ارائه 
شده از بانک جهانی در زمینه پیشرفت های جمهوری اسلامی در 
عرصه های مختلف، گفت: حقیقت آن است که ایران به برکت 
انقلاب اسلامی و نیروهای فرهیخته، جوانان، زنان و مردان خود 
پیشرفت های بسیاری کرده است، اما برخی نمی خواهند آن را 

بیان کنند.
رییسی با یادآوری تمامی فشــارها، تحریم ها و تهدیدها به 
جمهوری اسلامی و ملت ایران، اظهار داشت: با وجود این فشارها 
باز هم بسیاری از فرهیختگان از این تهدیدات فرصت ساختند و 

متوقف نشدند.
رییس جمهور با اشاره به تولید ۹۶ درصد از داروی مورد کشور 
در داخل و صادرات محصولات دارویی به دیگر کشورها اظهار 
داشت: دانشمندان و جوانان ما با پشتکار و انگیزه کارهای بسیار 
بزرگی انجــام داده اند به طوری که ایــران در حال حاضر در 

عرصه های مختلف حرف برای گفتن دارد.
رییسی صنایع هسته ای و نظامی را از جمله این پیشرفت ها 
دانست که در عین اعمال بیشترین تهدیدات و محدودیت ها با 
تلاش دانشمندان و فرهیختگان ایرانی و در دانشگاه ها و مراکز 

علمی همین کشور به دست آمده است.رییس جمهور با تشریح 
سیاست توسعه ارتباطات با کشورهای همسایه از فراهم شدن 
زمینه افزایش صادرات به این کشورها خبر داد و گفت: سیاست ما 
توجه به تولید، اشتغال و میدان دادن به کارهای دانش بنیان است.

رییسی تاکید کرد: برداشته شدن تحریم ها حتماً می تواند روند 
رشد و پیشــرفت های فعلی را تسریع کند، اما اگر به هر دلیل 
این اتفاق انجام نشد نباید متوقف شویم و تا بحال هم متوقف 
نشده ایم.رییس جمهور یکی از انتظارات مردم از ایرانیان خارج از 
کشور را کمک به سرزمین مادری خود دانست و از فراهم بودن 
زمینه کار اقتصادی و ســرمایه گذاری در ایران و تضمین اصل 

وسود سرمایه سخن گفت.
رییسی با محترم شــمردن حقوق ایرانیان خارج از کشور بر 

ضرورت تسهیل در امور کنسولی آنان تاکید کرد.
رییس جمهور سهولت رفت و آمد ایرانیان به کشور و فراهم 
کردن جاذبه های شغلی و تحصیلی را لازم و ضروری دانست و 
تاکید کرد: هیچ ایرانی برای حضور در ایران ممنوع الورود نیست.

رییسی اکثریت قابل توجه ایرانیان خارج از کشور را از چهره های 
فرهیخته ای دانســت که در خارج از کشور یا کسب و کارهای 
بسیار با شرافتی دارند یا دنبال تحقیق، تحصیل و پژوهش هستند.

رییس جمهور ارتباط فرهنگی و اقتصادی ایرانیان خارج از کشور 
را با ســرزمین ابا و اجدادی خود مهــم ارزیابی کرد و گفت: در 
ملاقات هایی که در این چند روز با سران برخی کشورها داشتم 
همه آن ها به موضوع تمدن ایران اشــاره داشــتند. این تمدن 

سرمایه ای است که باید همواره آن را پاسداشت.
رییسی بر ضرورت ارتباط جمهوری اسلامی با همه کشورهای 
دنیا تاکید کرد و افزود: اگر کشــوری بخواهد با ما دشمنی کند 

طبیعتاً باید در مقابلش مقاومت کرد.
رییس جمهور به دیدار خود با مدیران ارشد رسانه های آمریکایی 

اشــاره کرد و گفت: در این دیدار سندی ارائه کردم که مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا رسماً اعلام می کند که متن سخنان 
جمهوری اسلامی در مجمع عمومی سازمان ملل منطقی و کاملًا 
منطبق با مقررات بوده است. اما امپراطوری رسانه ای استکبار تمام 
تلاش خود را بکار برده است تا این سخن و منطق را بد جلوه 
دهد.رییسی با گلایه از استانداردهای دو گانه حقوق بشری در 
غرب گفت: در قضیه ای که در ایران برای دختر عزیزی پیش 
آمد خودم با خانواده اش تماس گرفتم و گفتم پیگیری می شود و 
از همین جا هم پیگیری می کنم. اما در همین غرب و انگلیس در 
۲۸ هفته ۸۱ زن دچار آسیب و تعدادی فوت شدند، آیا روی این 
موضوع هم حساسیت هست. آیا یک اطلاعیه صادر شد؟ سال 
گذشته در همین آمریکا ۱۱۰۰ نفر به دست پلیس کشته شدند 
چرا کســی برای آن اطلاعیه صادر نمی کند. چرا کسی سوال 

نمی کند این ۱۱۰۰ نفر چطور به دست پلیس کشته شدند.
رییس جمهور با یادآوری قتل خاشقچی روزنامه نگار عربستانی 
در ترکیه سوال خود را تکرار کرد که چرا امروز کسی در این باره 

برافروخته نمی شود؟.
رییســی با بیان اینکه دفاع از حقوق افراد جزو ذات جمهوری 
اسلامی اســت، تصریح کرد: موضوع فوت این دختر عزیز را 
همانطور که به پدر این دختر خانم قول داده ام با جدیت پیگیری 
خواهیم کرد. رییس جمهور با تشریح وظایف سازمان قضائی 
نیروهای مسلح برای رســیدگی به تخلفات نیروهای نظامی 
تصریح کرد: اعتراض اشکالی ندارد، اما اغتشاش در هیچ جای دنیا 
پذیرفتنی نیست، چون امنیت مردم و جامعه را به خطر می اندازد.

رییسی: هیچ ایرانی برای حضور در کشور ممنوع الورود نیست

قیمت عجیب خودروهای خارجی مونتاژ داخلتعیین سقف و کف تراکنش ها منتفی شد

ورود گسترده پوشاک قاچاق به کشور صدای تولیدکنندگان را درآورد

اجرای کالابرگ الکترونیک به بعد از انجام مرحله دوم آزمایشی 
موکول شد.

به گزارش تجارت نیوز، احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه هیئت 
دولت به سوالات خبرنگاران در رابطه به کالابرگ پاسخ داد.

سود سهام عدالت در اختیار دارندگان این سهام است
 احسان خاندوزی در حاشیه جلسه دیروز هیئت دولت گفت: تمام مبالغ واریزی 
جهت سود سهام عدالت که با پیگیری ویژه انجام شد در اختیار دارندگان سهام 
عدالت قرار گرفته است و کاملا اختیار مدیریت سود سهام با خود مردم است. 
درباره کسانی که نقص مدارک داشتند یا برخی متوفیانی که مدارک آنها ناظر 
به انحصار وراثت است، به محض اینکه مسائل شان حل شود، سودی که طلب 

داشته باشند، واریز می شود.
اتصال صد درصدی گمرک و مالیات به پنجره واحد خدمات 

الکترونیک
خاندوزی در پاســخ به این پرسش که ظاهرا سازمان خصوصی سازی هنوز 
به پنجره خدمات الکترونیک دولت نپیوســته است، چرا؟ گفت: اصل رویکرد 
ارائه خدمات الکترونیک از اولویت های ما در وزارتخانه است و کاملا همراه با 
وزارت ای ســی تی همکاری شده است. اتصال مردم و فعالان اقتصادی در دو 
عرصه مسائل مالیاتی و گمرکی به این پنجره انجام شده است. در برخی موارد 
درخواست اصلاح به سازمان اداری استخدامی کشور دادیم، چون مراجعه کننده 
برای خدمات عمومی وجود ندارد. سازمان خصوصی سازی ممکن است برای 
تعداد انگشت شماری در سال از شرکت های دولتی قرارداد یا مراحل واگذاری 
یک شرکت را داشته باشد که یک یا چند شرکت بزرگ دولتی و غیردولتی یا 
عمومی غیردولتی مطرح است، اما عامه مردم خدمتی را از این سازمان دریافت 
نمی کنند، غیر از واریزی سود سهام عدالت که مربوط به کل مردم ایران است. 
از این رو خواستم این سازمان هایی که خدمت عمومی اقتصادی در دستور کار 

ندارند را از این فهرست حذف کنند.
وی در ادامــه تصریح کــرد: از منظر ما بخش مالیات و کمرگ از مهم ترین 

بخش ها هستند که کامل به پنجره خدمات پیوستند.

تکیه بر خوداظهاری در شناسایی حساب های تجاری
وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره تفکیک حساب های شخصی و تجاری؟ 
اظهار کرد: تعجب کردم از نحوه انتشار آن خبر و فضاسازی که حول این مطلب 
شد. چون مساله حساب ها متعلق به قانون بودجه ۱۴۰۰ بود و موضوعی خاتمه 
یافته بود و در ۱۴۰۱ هیچ حکمی ناظر بر اینکه سقف گردش چقدر باشد مصوبه 
نداشــتیم. بنای دولت این است که در حوزه تفکیک حساب های شخصی و 
تجاری که از نکات انظباط بخش و تسهیل کننده است بر خوداظهاری و اعتماد 

به خود فعالان اقتصادی متکی باشد.
احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به اینکه از سه روز پیش 
خبازان تهران با این ادعا که مالیات شان افزایش یافته است، دستگاه های پوز 
را جمع کردند و قیمت نان را افزایش دادند؟ گفت: هیچ بنایی بر افزایش مالیات 
اقشاری که اتفاقا باید از آنها حمایت شود، از جمله نانوایان نداشتیم و اگر تخلفی 
هم باشد حتما وزارت کشور و استانداری ها و سازمان غله کشور پیگیری لازم 

را انجام خواهند داد.
اجرای کالابرگ الکترونیکی بعد از اتمام مرحله دوم آزمایشی

وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره اجرای کالا برگ تاکید کرد: این پرســش 
را از وزارت رفاه داشــته باشید، اما در شهریور نتیجه اجرای آزمایشی کالابرگ 
الکترونیکی در ســتاد هماهنگی دولت بررسی شد و وزارت رفاه توضیحاتی را 
دادند و درخواســت وزارت رفاه این است که یک مرحله آزمایشی دیگر انجام 
شود تا وقتی در سطح کشور اجرا می شود مثل برخی اعتراضات در اردیبهشت 
و خرداد که نسبت به یارانه ها انجام شد را شاهد نباشیم، پس باید منتظر باشیم 
تا اجرای آزمایشی این مساله انجام شود. تخمینی برای زمان اجرای کالابرگ 

الکترونیک نداریم.
واگذاری سهام ایران خودرو و سایپا

خاندوزی درباره مســاله واگذاری ســهام دو خودروســاز بزرگ کشور که از 
درخواست های جدی رییس جمهور هم بوده است تصریح کرد که این دستور در 
حال پیگیری است و کارگروه مشترکی بین وزارت اقتصاد و صمت ایجاد شده 
است تا بهترین اثر را بر بهره بروری صنعت خودرو داشته باشد. رویکرد دولت در 
مساله خصوصی سازی نگاه کسب درآمدی و بی توجهی به تبعات و آینده بنگاه 
واگذار شــده، نیست.وی افزود: از این رو تلاش داریم با دقت و تامل چارچوب 
چهار بندی را بین دو وزارت صمت و اقتصاد جمع بندی کنیم. از طرف وزارت 
صمت آقای منطقی و از سمت وزارت صمت، سازمان خصوصی سازی وظیفه 
ایجاد چارچوب چهار بندی را دارند. حتما این چارچوب را در معرض اظهارنظر 
صاحب نظران قرار می دهیم تا گام های دولت در حوزه خصوصی سازی به عنوان 
اولین گام های دولت در این عرصه کارنامه موفق در حوزه صنعت خودروسازی 

در سال های آینده داشته باشد.
وی گفت: مساله تنظیم گری صنعت خودرو و چاره جویی برای قیمت های 

دستوری از مسائل مهم در این راستاست.

زارع، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: به دلیل 
ممنوعیت واردات خودرو طی سال های اخیر، خودروهای خارجی 
مونتاژ داخل توانسته اند بازار را به دست گرفته و با قیمت های 

عجیب و بالا عرضه شوند.
رحیم زارع با انتقاد از گرانی خودروهای مونتاژی، گفت: قیمت خودروهای 
مونتاژی که از کشورهایی مانند چین وارد کشور می شود، در کشور چین معقول 
و به صرفه است، اما زمانیکه در کشور ما مونتاژ می شوند، چندین برابر ارزش 

واقعی به فروش می رسد.
نماینده مردم آباده، بوانات، خرم بید و سرچهان در مجلس شورای اسلامی 
افزود: به دلیل ممنوعیت واردات خودرو طی سال های اخیر، خودروهای خارجی 
مونتاژ داخل توانسته اند بازار را به دست گرفته و با قیمت های عجیب و بالا 
عرضه شوند.وی اضافه کرد: مقایسه قیمت های جهانی خودروهای مونتاژی 
با قیمت های داخلی، حکایت از اختلافی عمیق و بسیار دارد که گاه به ۲ برابر 
می رسد.عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه مردم 

از ضعف در نظارت بر قیمت گذاری خودروهای مونتاژی گلایه مند هستند و 
سازمان حمایت از مصرف کننده باید با نظارت دقیق از سوءاستفاده جلوگیری 
کند، تصریح کرد: از آنجا که با واردات خودرو انحصار بازار از بین می رود، این 

خودروها نیز به قیمت واقعی خودشان برمی گردند.

عضو هیات مدیره اتحادیه تولید کنندگان پوشاک با انتقاد از انفعال دستگاه های نظارتی در مبارزه 
با قاچاق پوشاک گفت: دو یا سه ساعته مسافر را می برند ترکیه و کالا می آورند. خرید از سایت 

هم مدلی جدید است که پس از سفارش سه روزه کالا از ترکیه ارسال می شود.
به گزارش تسنیم، مجید افتخاری عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان پوشاک در شبکه یک سیما با اشاره به 
چالش های بازار پوشاک در مورد گردش مالی بازار پوشاک ایران گفت: اعداد متغیر است، اما حجم معاملات بازار پوشاک 
ایران، حدود ۸ میلیارد دلار برآورد شده است.وی در مورد سهم تولیدات ایرانی از این ۸ میلیارد دلار گفت: ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز متولی اصلی اعلام رقم قاچاق است، اما میان بخش خصوصی و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز شکاف 
بســیار زیادی در رقم قاچاق وجود دارد. ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز حجم قاچاق را حدود 5۰۰، ۶۰۰ میلیون دلار 
برآورد می کند، اما بخش خصوصی به هیچ عنوان این عدد را قبول ندارد.افتخاری افزود: تقریبا ۸ یا ۹ ماه قبل راجع به 
بنگلادش که سهمی از بازار ایران را در دست دارد صحبتی گذشت، اما باید توجه داشته باشیم به حجم روزانه پرواز از 
ایران به ترکیه که بین ۶۰ تا 7۰ پرواز به شهر استانبول صورت می گیرد به طوری که حجم گسترده ای از پوشاک وارد 
کشور می شود. همچنین بخش عمده کالا هایی که از ترکیه و اروپا وارد کشور می شود، کالای استوک است که در گونی 
قرار داده شده است و هیچ نظارتی وجود ندارد.مثلا می گویند این گونی شلوار زنانه و گونی دیگر شلوار مردانه است این 
موضوع در حالی است که معلوم نیست الیاف اجناس، سالم است یا از الیاف بازیافتی است و شاید به پوست صدمه زند و 
باید بگوئیم دیگر از طراحی مکانیزم برای هدایت این امر گذشته است و نهاد های امنیتی باید در این امر دخالت کنند.وی 

در مورد روش های واردات قاچاق و این که آیا از مبادی رسمی وارد می شود یا خیر؟ گفت:  اطلاعی از واردات قاچاق کالا 
از مبادی رسمی ندارم، اما به شکل های مختلف با حجم های عجیب و غریب قاچاق وارد کشور می شود به طور مثال قبلا 
می گفتند که چه قدر پوشاک قاچاق؟ اما در حال حاضر شما کافیست بگوئید چه کالایی را چند روزه و در کجا می خواهید! 
خرید از سایت مدلی جدید است که پس از سفارش از دو تا سه روز کالا از ترکیه ارسال و درب منزل تحویل می شود.

با توجه به شرایط تحریم ها، تشکل ها مشکلی با موضوع واردات ندارند و حق انتخاب برای مصرف کننده قائل هستند، 
اما درخواست اصلی آن ها این است که کالا از مبادی رسمی و نه به شکل قاچاق وارد کشور شود و متاسفانه قاچاق در 
سهم صنعت پوشاک گسترش پیدا کرده است.عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان پوشاک در پاسخ به این سوال 
که در حال حاضر آیا واردات لباس خارجی از مبادی رسمی به کشور داریم یا خیر؟ گفت: از سال ۹7 واردات پوشاک 
ممنوع و امکان واردات نداریم و در سال ۹۹ آخرین شرکت خارجی که در ایران مجاز به فعالیت بود فعالیتش تمام شد و 
عملا از ۹۹ یعنی تقریبا بیش از دوسال است که هیچ کدام از این شرکت ها مجوز فعالیت ندارند.وی افزود: البته اجناسی 
قبل از سال ۹7 وارد کشور شده و فروشگاه نتوانسته به مدت 5 سال کالا را بفروشد حال آن برند ترفندی می زند با عنوان 
کالکشن جدید و تکنیک دیگری با مطرح کردن سوری تولید اجناس سعی در جذب مشتری دارد که باید متذکر شویم 
برند ها اصلا اجازه تولید محصول را ندارند.ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز سال گذشته نامه ای را به مراکز تجاری همراه با 
لیستی ارائه کرد و نام برند هایی که مجاز به فعالیت بودند یا باید بسته می شدند را اعلام کرد، اما دولت نه با قاچاقچیانی 
که شناسایی شده بودند برخورد کرد و نه با برند های متخلف.چندوقت پیش موضوع قاچاق پوشاک، داغ ترین مبحث 

بود طوری که حجم بازار قاچاق ۲.7 میلیارد دلار و به گفته بسیاری تا 5 میلیارد دلار بود، اما دولت قاچاق پوشاک را 
اولویت پنجم قرار داد که عملا نه در سطح عرضه و نه با مبادی ورودی برخورد خاصی به عمل آمد و نه راهکاری ارائه 
شد.وی در مورد قاچاق مسافری و موضوع اجاره پاسپورت گفت: به شکل مسافری، دو یا سه ساعته مسافر را می برند 
ترکیه و کالا می آورند در این میان شرکت های هواپیمایی ترکیه هم یارانه های وحشتناکی ارائه می دهند که بلیط هواپیما 
را با قیمت بسیار کمی می فروشند؛ می توان گفت که رقم ورود پوشاک از طریق مسافری چندین برابر عددی است که 
ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز به عنوان حجم بازار قاچاق مطرح می کند.وی در مورد احتمال ورود ویروس و بیماری ها 
همراه با این پوشاک قاچاق به کشور گفت: هر چیزی ممکن است به طور مثال در یکی از قرارداد های خارجی خواندم 
اگر موجودی یا هر حشره ای داخل بسته بندی وارد کشور شخص ثالث شود مبلغی معین به عنوان خسارت باید پرداخت 
شود حال کالا هایی که قاچاق وارد کشور می شود به شکل بسته بندی غیر اصولی به دست خریدار می رسد که شاید 
در انبار علوفه نگهداری شده باشد و جالب اینجاست اسفندماه سال گذشته ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز از انباری در 
حدود ۲۰۰ میلیارد تومان کالا ضبط و کشف کرد، اما آن مجموعه به فعالیت خود ادامه داد.افتخاری هشدار داد بهای تمام 
شده کالای ایران به دلیل افزایش حقوق و دستمزد، شرایط اجاره بها، مالیات، افزایش بهای مواد اولیه داخل، تعرفه های 
گمرکی و ده ها دلیل دیگر افزایش پیدا کرده است؛ کشتی صنعت پوشاک به شدت آسیب دیده و در حال غرق شدن 
است. وی در پاسخ به این سوال که  اگر جلوی قاچاق کالار را ببندند تولید داخل نیاز کشور را تامین می کند؟ گفت: قطعا 
تولیدکنندگان می توانند از عهده نیاز کشور برآیند در حال حاضر تولیدکنندگان با 3۰ درصد ظرفیت در حال فعالیت هستند؛ 
موضوع قاچاق با واردات متفاوت است و باید با یک برنامه ریزی و نظارت دقیق این معضل را آسیب شناسی کرده تا به 
رشد نشان های تجاری ایرانی مثل سال ۹7 و ۹۸ منتج شود و سرمایه گذاری در این صنعت افزایش یابد تا جلوی کوچ 

کارآفرینان از تولید گرفته شود که به دلیل نبود صرفه اقتصادی مجبور نشوند به سمت قاچاق بروند.

امیرعبداللهیان:
توافق هسته  ای هنوز در دسترس است

وزیر امور خارجه کشور گفت: آژانس بین المللی انرژی اتمی باید بر اساس 
وظایف و مسئولیت فنی خود عمل کند و از رویکرد سیاسی و دوگانه در مورد 

برنامه صلح آمیز هسته ای فاصله بگیرد.
به گزارش ایلنا، حسین امیرعبداللهیان در ملاقات آنیکن هویتفلد وزیر خارجه نروژ با در نیویورک 
با یکدیگر در مورد آخرین تحولات موضوعات روابط دوجانبه، منطقه ای و بین المللی تبادل نظر 
کردند. وزیر امور خارجه کشورمان در این ملاقات، ضمن اعلام آمادگی برای افزایش تماس ها 
و ترسیم مسیر روشن برای تعمیق و گسترش همکاری ها بر لزوم استفاده از ظرفیت های موجود 
و متنوع دو کشور تاکید کرد.امیرعبداللهیان ضمن تبیین مواضع جمهوری اسلامی ایران در مورد 
مذاکرات لغو تحریم ها گفت: در صورت وجود اراده لازم نزد آمریکا، توافق همچنان در دسترس 
است.وی افزود: آژانس بین المللی انرژی اتمی باید بر اساس وظایف و مسئولیت فنی خود عمل 

کند و از رویکرد سیاسی و دوگانه در مورد برنامه صلح آمیز هسته ای فاصله بگیرد.
وزیر خارجه نروژ نیز در این ملاقات، با تاکید بر موضوعات مطروحه در مناسبات دوجانبه، بر 
اهمیت همکاری های دو کشور تاکید کرد و همچنین علاقمندی کشورش برای حل سریع تر 

موضوع برجام و گسترش همکاری ها را مورد تاکید قرار داد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:
 تصمیم مجلس مبنی بر کاهش حقوق گمرکی

 بر معیشت مردم اثرگذار است
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: کاهش حقوق گمرکی موجب 
کاهش قیمت کالاهای واســطه ای، مواد اولیه تولید و ماشین آلات تولید 

می شود بنابراین در هزینه تولید و قیمت کالاها اثرگذار است.
لطف اله سیاه کلی در گفت  و گو با خانه ملت درباره تصویب کلیات لایحه اصلاح تبصره های ۱ 
و 7 ماده واحده قانون سال ۱۴۰۱ کل کشور درباره کاهش حقوق گمرکی، گفت: از آنجاکه دیگر 
ارز ۴۲۰۰ تومانی در کشور نداریم، همه کالاها با ارز بالای ۲۰ هزار تومان و ۲۴ هزار تومان وارد 
می شود، بنابراین حقوق گمرکی ۴ درصدی تاثیر بسیاری بر قیمت کالاهای واسطه ای و ماشین 

آلات داشت و این امر موجب متضرر شدن مصرف کنندگان می شد.
نماینده قزوین، آبیک و البرز در مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه دولت لایحه ای به 
مجلس ارائه داد که براساس آن حقوق گمرکی به یک درصد کاهش پیدا کند این کار دولت از 
هوشمندی خوبی برخوردار بود، افزود: واردکنندگان نیز مراجعات بسیاری درباره حقوق گمرکی به 
ما داشتند؛ با مصوبه مجلس، دولت بهتر می تواند بازار را تنظیم کند.وی با بیان اینکه واردکنندگان 
و تولیدکنندگان از این مصوبه رضایتمندی دارند، اضافه کرد: زمانیکه قیمت ماشــین آلات و 
کالاهای واسطه ای ازارنتر شود، هزینه تولید نیز کاهش می یابد.عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس در پاسخ به اینکه آیا تصمیم مجلس مبنی بر کاهش حقوق گمرکی بر معیشت مردم 
اثرگذار است، اضافه کرد: بله؛ چون این موضوع موجب کاهش قیمت کالاهای واسطه ای، مواد 

اولیه تولید و ماشین آلات تولید می شود بنابراین در هزینه تولید و قیمت کالاها اثرگذار است.

اصلاح قیمت ها در بازار انرژی ضروری است
صالحی کارشناس انرژی با بیان اینکه سالانه ۷۶ میلیارد دلار یارانه انرژی 
مــی دهیم، گفت: دخالت دولت در قیمت گذاری باعث عقب ماندگی ما در 

توسعه انرژی های نو شده است.
حمیدرضا صالحی رییس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه مداخله دولت ها 

در قیمت گذاری و پایین نگهداشتن آن عامل اصلی عقب ماندگی در انرژی های نو است.
به گزارش گســترش نیوز،کارشناس حوزه انرژی با اشاره به مصرف بالای انرژی در ایران، 
گفت: برای افزایش بهره وری انرژی در بخش های خانگی، حمل و نقل و صنعت باید به سمت 
اصلاح قیمت ها در بازار انرژی حرکت کنیم. البته همزمان با اصلاح قیمت ها باید زیرساخت ها 
و بسترهای لازم برای مدیریت مصرف هم ایجاد شود.صالحی با بیان اینکه طبق برآوردهای 
سازمان برنامه سالانه 7۶ میلیارد دلار یارانه انرژی در کشور داده می شود، افزود: اما مساله مهم 
تر این است که یارانه پرداختی هیچ فایده و نقش مثبتی را در اقتصاد ایران بازی نمی کنند و 
در عمل مردم هم نفعی از آن نمی برند.او همچنین با اشاره به ناکامی دولت ها در رسیدن به 
اهداف برنامه ششم توسعه، گفت: هدف گذاری صورت گرفته در برنامه هفتم توسعه بدون 
توسعه صنعت برق و افزایش سرمایه گذاری در این صنعت محقق نمی شود.رئیس کمیسیون 
انرژی اتاق بازرگانی ایران با اشاره به فرار سرمایه گذاران از صنعت برق، افزود: متاسفانه چالش ها 
و موانع موجود در این صنعت برطرف نشده و در صورت ادامه این روند هیچ امیدی به افزایش 

۴۰ هزار مگاواتی ظرفیت تولید برق در 3 سال آینده نیست.

عباسی با انتقاد از نبود نظارت موثر در بازار میوه و تره بار مطرح کرد:
سلامتی مردم زیر تیغ تیز گرانی و تورم

عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای 
اسلامی گفت:پروسه  توزیع ناسالم تولید تا مصرف محصولات کشاورزی به 

رشد قیمت ختم می شود .
علیرضا عباسی در گفت و گو با خانه ملت، در مورد گرانی میوه و خرید میوه بی کیفیت توسط برخی 
از خانوارهای ایرانی به دلیل گرانی،گفت: در ابتدای انقلاب میزان تولیدات محصولات کشاورزی 
حدودا به  ۲۰ میلیون تن در کشور می رسید، امروز این عدد به ۱۲۰ میلیون تن یعنی حدودا به ۶ 
برابر قبل رسیده است، همچنین در نظر داشته باشیم جمعیت کشور نسبت به اوایل انقلاب 5/۲ برابر 
شده است. با این آمار و ارقام به این نتیجه می رسیم که در سرانه تولید و مصرف سیر نزولی نداشتیم.

 پروسه  توزیع ناسالم تولید تا مصرف محصولات کشاورزی
 به رشد قیمت آن ختم می شود 

نماینده مردم کرج، فردیس، اشتهارد و آسارا افزود: در تولید سرانه، مصرف میوه و سبزیجات در کنار 
صادرات، باید دو موضوع اصلی را مد نظر قرار دهیم، نخست فاصله تولید تا مصرف محصولات 
کشاورزی که به قیمت مناسبی عرضه نمی شود، امروز مردم به دلیل گرانی و تورم میوه های درجه 
سوم و چهارم را با قیمت نجومی می خرند در صورتیکه همین محصول در مزارع با قیمت ناچیز از 
کشاورز خریداری می شود، بر همین اساس باید در نظر بگیریم پروسه تولید محصول کشاورزی و 
خریداری آن توسط مصرف کنندگان منجر به صعودی شدن قیمت آن خواهد شد.وی با اشاره به 
فاصله قیمت محصول خریداری شده از کشاورزان یادآور شد: فاصله قیمت نجومی تولید تا مصرف 
محصولات کشاورزی باید کاهش پیدا کند به گونه ای که نه تولید کننده و نه مصرف کننده متضرر 
نباشند و به واسطه راه اندازی شبکه توزیع و عرضه مستقیم محصولات کشاورزی بتوان چرخه 
تولید را به دســت گرفت، چنین مسیری در وزارت جهادکشاورزی وجود دارد اما از آن به درستی 
اســتفاده نمی شود، به فرض مثال تعاون روستایی یکی از همین ظرفیت ها است که می تواند در 
این راستا مورد استفاده قرار بگیرد. عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست 
مجلس یادآور شد: برای عرضه محصولات از کشاورزی گرفته تا سایر تولیدات نیازمند یک واسطه 
هستیم اما واسطه ای که منصف باشد و با انصاف اقدام به ایجاد ارتباط کند، تعاون روستایی می تواند 
همان رابط بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان باشد تا شاهد رشد صعودی قیمت و فاسد شدن 

محصولات کشاورزی نباشیم.
گرانی میوه ناشی از زیاده خواهی مصرف کنندگان نیست

عباسی با انتقاد از رشد بی سابقه میوه و سبزیجات در بازار مصرف یادآور شد: گرانی میوه ای که 
امروز شــاهد آن هســتیم نه برگرفته از زیاده خواهی کشاورزان است و نه رشد مصرف، مصرف 
کنندگان؛ متاسفانه رشد صعودی محصولات کشاورزی منجر به کاهش مصرف بسیاری از مردم 
شده است، تولید و مصرف برخی از محصولات در سلامتی مردم جامعه تاثیر دارد باید در عرضه 

مستقیم آنها نظارت های دولتی حاکم باشد.
قیمت محصولات تولیدی کنترل شود

نماینده مردم در مجلس یازدهم ادامه داد: اگر قیمت محصولات تولیدی کنترل شود بی شک به 
سرانه مصرف معقولی دست خواهیم یافت، در مورد محصولات کشاورزی درجه چندم می توان از 
راهکارهایی همچون خشک کردن آنها بهره مند شویم تا مردم بتوانند به قیمت مطلوب،  محصولات 
کشاورزی را تهیه کنند.عباسی با بیان میزان صادرات محصولات کشاورزی به کشورهای دیگر؛ 
گفت: صادرات محصولات کشاورزی از قبیل میوه و سبزیجات نسبت به گذشته تغییر صعودی 
نداشته حتی در صادرات برخی از محصولات نزول هم داشته ایم، در حال حاضر مشکل اینجاست  
که قیمت نجومی محصولات کشاورزی از قبیل میوه دلیلی بر کاهش میزان مصرف شده است. در 
نظر بگیریم اگر مصرف کننده، مصرف نکند، تولید کننده متضرر خواهد شد و اگر تولید کننده اقدام به 
افزایش قیمت کند باز خود ضرر خواهد کرد بر همین اساس در معادله تولید تا مصرف محصولات 
کشاورزی، متضرر اصلی همان کشاورز خواهد بود. اگر به فکر تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 

هستیم باید قیمت ها به گونه ای تنظیم شود که کسی متضرر نباشد.
سازمان تعزیرات بر صفر تا صد تولیدات کشاورزی نظارت کند

نماینده مردم در مجلس یازدهم با انتقاد از عدم نظارت بر بازار توزیع، تاکید کرد: سازمان تعزیرات 
و سازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان باید به درستی نقش خود را ایفا می کردند تا 
امروز با مشکلاتی نظیر افزایش قیمت محصولات تولید داخلی مواجه نباشیم، در بین تولید تا مصرف 
حلقه های متعددی وجود دارد که باید تعزیرات به درستی به آنها ورود داشته باشد، اگر قرار است 
سازمان تعزیرات وظایف خود را در راستای نظارت بدرستی به سرانجام برساند باید به صورت مداوم 
در تمام مراحل تولید تا مصرف کالا نظارتی وجود داشته باشد، بر همین اساس مردم بهترین ناظران 
برای کنترل بازار خواهند بود و رسانه ها به ویژه رسانه ملی بهترین تریبون برای کنترل بازار مصرف 
و نشان دادن واقعیت های موجود در جامعه هستند.عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و 
محیط زیست مجلس در پایان خاطرنشان کرد: میوه جزو کالاهای اساسی محسوب نمی شود اما 
نباید در سبد خانوارها کاهش و یا حذف شود. در حال حاضر سبک زندگی مردم ایجاب می کند 
که محصولات کشاورزی همچون میوه را درمصرف روزانه خود داشته باشند بنا بر این نباید اجازه 

افزایش قیمت را آن را بدهیم.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:اجرای کالابرگ الکترونیک بعد از مرحله دوم آزمایشی

نبودزیرساختهایلازمهزینهصادراترابالامیبرد
درنشستکمیسیونصادراتاتاقایرانمطرحشد

صــادرات از بالا بودن هزینه تجارت، نبود اطلاعات از 
بازارها، ضعف در زیرســاخت های تجاری به ویژه در 

بخش حمل ونقل رنج می برد.
به گزارش بازار، امیر عابدی رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران در 
نشست اخیر با اعضای این کمیسوین ضمن اشاره به امار ارقام مربوط 
به میزان صادرات در 5 ماهه اول ســال جاری به بخشــی از موانع 
موجود در برابر صادرات اشاره و تاکید کرد: صادرات از بالا بودن هزینه 
تجارت، نبود اطلاعات از بازارها، ضعف در زیرساخت های تجاری 
به ویژه در بخش حمل ونقل رنج می برد.عابدی، رئیس کمیسیون 
صادرات اتاق ایران توسعه روابط با همسایگان را کانون دیپلماسی 
کشور دانست و توجه به فرصت های تجاری، سرمایه گذاری، ترانزیت 
و همچنین انعقاد تفاهم نامه با کشــورهای همسایه را خواستار شد 
و گفت: اقداماتی که در حوزه تکمیل زیرســاخت ها شــروع شده، 
امیدوارکننده است هرچند همچنان مسائلی وجود دارد که باید درباره 

آنها تصمیم گیری شود.
او به آمار صادرات در 5 ماه اول ســال جاری اشاره و تصریح کرد: 
در این مدت بالغ در ۴۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار صادرات داشتیم 
که بیش از ۲5 درصد نســبت به سال گذشته افزایش داشته است. 
از ســویی بیش از 5۰ درصد از سهم صادرات ایران مربوط به مواد 

پتروشــیمی، میعانات گازی و مشتقات آن می شود. ارزش صادرات 
ایران در این 5 ماه حدود ۲۱ میلیارد دلار برآورد می شــود که از این 
منظر نیز شاهد رشد ۲۰ درصدی نسبت به سال گذشته هستیم. سهم 
بخش خصوصی در میزان صادرات انجام شــده حدود ۱۰ الی ۱۲ 

میلیارد دلار براورد می شود.
این فعال اقتصادی بازارهای منطقه  در کنار هند، چین، عراق، ترکیه 
و امارات را بازارهای عمده صادراتی ایران برشــمرد و افزود: یکی از 
رقبای جدی ایران در منطقه کشــور ترکیه است که علی رغم افت 
ارزش پول ملی و تورم بالای این کشور، در بخش صادرات توانسته 
رشد چشمگیری را تجربه کند. در واقع کاهش ارزش پول ملی ترکیه 

فرصتی برای افزایش صادرات این کشور فراهم کرد.
این عضو هیــات نمایندگان اتاق ایــران در ادامه به چالش های 
حوزه صادرات ایران اشاره و تصریح کرد: هزینه تجارت بالا، کمبود 
اطلاعات درباره بازار برای تجار، ضعف زیرساخت ها به ویژه در بخش 
حمل ونقل و لجستیک و مشکل در برگزاری نمایشگاه ها به عنوان 

ابزار موثر در بازاریابی از جمله این مشکلات است.
عابدی در ادامه به رویکرد صندوق ضمانت صادرات در سال های 
گذشــته اشاره کرد و گفت: در این ســال ها، صندوق رویکرد فنی 
مهندسی داشته و به دلیل ساختار سیاسی و اقتصادی، کشورهای 

هدف آن را نمی پذیرفتند. به تازگی قرارداد بیمه تجاری بین صندوق 
ضمانت صادرات ایران و صندوق بیمه صادرات روسیه امضا شد که با 
توجه به محدودیت های موجود در نظام بانکداری جهانی برای ایران، 
فرصت خوبی اســت.در این بین مهدی یوسفی نژاد، مدیر صدور 
بیمه نامه کوتاه مدت صندوق ضمانت صادرات به مجموعه خدماتی 
که از سوی صندوق ارائه می شود اشاره و تصریح کرد: صندوق در سه 
حوزه خدمات ارائه می دهد؛ خدمت اول اعتبارسنجی صادرکنندگان 
و اعطای ضمانت نامه به بانک هاست تا صادرکننده بتواند از بانک ها 
به عنوان یک ســرمایه در گــردش، وام دریافت کند. خدمت دوم، 
اعتبارسنجی شرکت هاست که بر مبنای صورت های مالی سنوات 
صادراتی گذشته رتبه اعتباری آنها مشخص می شود و با توجه به وامی 

که بانک پرداخت کرده، ضمانت نامه صادر می کنیم.
او ادامه داد: طبق قانون، شرکت هایی می توانند از خدمات صندوق 
بهره ببرند که یک کنش و تراکنش صادراتی داشته باشند. بنابراین 
شرکت های دانش بنیان و شرکت هایی که تازه قصد ورود به صادرات 
دارند، قادر به استفاده از خدمات صندوق نبودند؛ حال حل این مسئله 

را در دستورکار قرار دادیم.
بر اســاس اظهارات او برای حل مشکل صادرکنندگان تازه وارد، 
هیات مدیره صندوق، مصوبه ای را گذراند که طبق آن شرکت هایی 

که صادرکننده نبوده و قصد دارند قدم اولشان را در این بخش بردارند 
اگر خریدار خارجی آنها مشخص باشد و اصالت قرارداد احراز شود، 
صندوق مانند سایر صادرکنندگان با آنها برخورد خواهد کرد.یوسفی نژاد 
خاطرنشان کرد: نقش صندوق ضمانت صادرات به طور کامل حمایتی 
است. هرچند در دوران تحریم برخی موسسه های اعتبارسنجی از ارائه 
اطلاعات به صندوق خودداری می کنند با این وجود با هزینه کرد بین 
۸5 تا ۲۰۰ یورو همچنان اطلاعات را از برخی موسسات خریداری 
می کنیم و تحلیل اطلاعات، میزان ریسک و تعیین سقف اعتباری 
خریداران در سایر کشورها را مشخص کرده و در اختیار صادرکننده 

در داخل قرار می دهیم.
مدیر صدور بیمه نامه کوتاه مدت صندوق ضمانت صادرات یادآور شد: 
در ارائه تسهیلات قبل از حمل، وام صادرکننده را گارانتی می کنیم و 
در تسهیلات بعد از حمل، ریسک عدم پرداخت خریدار خارجی را بیمه 

می کنیم؛ در اینجا دیگر گارانتی مطرح نیست و بیمه انجام می شود.
او ادامه داد: یعنی اگر خریدار خارجی پول را پرداخت نکرد، استنکاف 
کرد یا ورشکست شد یا مشکلات سیاسی اتفاق افتاد و ارز منتقل 
نشد، جنگ یا مسائلی مانند اوکراین رخ داد، صندوق بر اساس بیمه 
عمل می کند.یوسفی نژاد با اشاره به معیارهایی که برای سنجش اعتبار 
شرکت های خارجی مورد استفاده قرار می گیرد به دو کشور عراق و 

افغانستان اشاره کرد که جزو بازارهای صادراتی عمده ایران به شمار 
می آیند؛ اما اطلاعات کمی و کیفی مناسبی درباره شرکت های آنها 
وجود ندارد. بر اســاس اظهارات او درباره این دو کشور طبق سابقه 

پرداخت، قضاوت می شود.
این مقام مسئول کل فرایند اعتبار سنجی که برای خریدار خارجی 
زمان می برد را ۱۰ روز کاری دانست و تصریح کرد: در روسیه قرارداد 
ابتکاری امضا کردیم به این دلیل که سطح مناسبات تجاری بین دو 
کشور بالاست و نبود امکان استفاده از اعتبار اسنادی موجب شد با 
همکاری بین دو کشور، قرارداد ابتکاری امضا کنیم. این پروسه نبود 
ال سی را جبران می کند.در ادامه اعضای کمیسیون صادرات به مغفول 
ماندن بخش کشاورزی در حمایت های صندوق، جامع نبودن روند 
اعتبارسنجی ها، پایین بودن سرعت کار صندوق و موضوعاتی از این 
دست اشاره کردند.آنچه بیش از هر موضوع دیگری مورد انتقاد فعالان 
اقتصادی بود، قانون رفع تعهد ارزی اســت که از سال ۹7 به اجرا 
درآمده و مشکلات و موانع بسیاری را در برابر صادرات قرار داده است.

دولت می تواند رویه فعلی گشت ارشاد را متوقف کند
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: پلیس 
ابزار امر به معروف و نهی از منکر نیست، پلیس دستگاهی است 

برای تامین امنیت عمومی .
به گزارش خبرآنلاین، شهریار حیدری ، در پاسخ به اینکه افکار عمومی بعد 
از اتفاقات اخیر از نمایندگان مجلس مطالبه می کند که به موضوع گشت ارشاد 
ورود کند آیا مجلس می تواند به این قضیه وارد شود، گفت: مجلس با تصویب 
قوانین می تواند این موضوع را تعریف کند؛ زیرا در حال حاضر تمام سازوکار در 
اختیار دولت است که می تواند این موضوع را متوقف و یا اجرایی کند، بالاخره 
مجلس هم نگاهش این است آنچه که به مصلحت نظام و مردم است اتفاق 
بیفتد.این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
یادآور شد: شکلی از قانونی در دولت و مجلس گذشته اتفاق افتاده است و در 
دولت جدید اجرا می شود که به نظر من نیازمند یک بازنگری جدی هستیم به 
هر صورت آنچه که اتفاق می افتد اتفاق مناسب و مبارکی نیست و این امر به 
اعتماد ملی آسیب می رساند و همچنین برای جریاناتی که دشمن این نظام و 
آب و خاک هستند راه سوءاستفاده را باز می کند تا یک بهانه و مستمسکی پیدا 
کنند. لذا به صلاح کشور نیست و یک بازنگری جدی نیاز است که باید حتما 
مورد توجه قرار گیرد.وی تاکید کرد: مجلس نگران مصالح و منافع ملت و کشور 
اســت و به هیچ وجه تمایلی ندارد این برخوردها به اعتماد مردم و حاکمیت 

آسیب برساند.

حیدری درباره این که در اعتراضات اخیر افرادی بازداشت شده اند آیا کمیسیون 
امنیت ملی به این موضوع ورود خواهد کرد یا خیر، بیان کرد: این موضوع در 
کمیسیون امنیت قابل پیگیری است البته بیشتر در اختیار کمیسیون امور داخلی 
است، آقای قالیباف ماموریت رسیدگی به مساله را به کمیسیون داخلی محول 
کردند اما در کل تبعات امنیتی این موضوع و اثراتش در کمیسیون امنیت قابل 
بحث است که البته کمیسیون امنیت از چند روز گذشته تا به حال به این موضوع 
پرداخته است.این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی خاطرنشان کرد: 
آنچه مصالح و منافع کشور است و برای کمیسیون امنیت ملی و نمایندگان 
اهمیت دارد، قانونی است که از نظر مبادی اسلامی قانون خوبی است اما اجرای 
آن را به یک دستگاهی مانند پلیس داده اند که تخصص امر به معروف و نهی 
از منکر ندارد، زیرا ابزاری برای این کار ندارد و این یک اشتباه بزرگ است که 

برای این کار اتقاق افتاده است.
وی ادامه داد: پلیس ابزار امر به معروف و نهی از منکر نیســت، پلیس یک 
دستگاهی است برای تامین امنیت عمومی و در مواردی با ابزاری که دارد کنترل 
وضعیت را انجام می دهد اما در حال حاضر هم امر به معروف کننده است هم 
برخوردکننده، امر به معروف شان همان تنش، برخورد و درگیری است که پیش 
می آید بنابراین بهتر است چون اجرای این قانون در حال حاضر به مصالح و نفع 
کشور نیست و صرفا تنشی بین مردم و پلیس است و نهایتا باعث سوءاستفاده 

مخالفان و معاندان پشت مرزها می شود، این قانون اصلاح شود.


